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 مرکز آمار ایران از بیکاری دانشجویان 
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وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری تشریح کرد؛

جزئیاتبازگشتالواح
هخامنشیبهایران

   یادداشت سردبیر به  بهانه گزارش اخير 
دیوان محاسبات و وزير اقتصاد؛

پایکسریبودجههدفمندی
رویگلویدولت

میراث فرهنگی

ورزش

دولت

وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری تشریح کرد؛

جزئیات بازگشت الواح هخامنشی به ایران

با اعلام AFC؛

استقلال - النصر و تراکتور - روشن 
تاجیکستان در کشور ثالث

مهاجرانی در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران خبر داد

 هدیه دولت به خانواده جان باختگان 
معدن طبس لــوح   ۱۱۰۰ گفــت:  گردشــگری  و  دســتی  صنایــع  فرهنگــی،  میــراث  وزیــر 

هخامنشــی همزمان با بازگشــت رئیس جمهور از نیویورک وارد ایران شــد 
و دیروز رونمایی شد.

بــه گزارش خبرنگار مهر، ســیدرضا صالحــی امیری وزیر میــراث فرهنگی، 
صنایــع دســتی و گردشــگری در حاشــیه جلســه هیــأت دولــت در جمــع 
خبرنــگاران گفــت: در موزه ملی ایــران میزبان رئیس جمهــور بودیم برای 
رونمایی از الواحی که متعلق به دوره هخامنشــی بود و از دانشــگاه شیکاگو 
برگشــته شد. ۱۱۰۰ لوح همزمان با بازگشــت رئیس جمهور از نیویورک وارد 

ایران شد و دیروز رونمایی شد.
وی بــا بیــان اینکــه این الــواح متعلق بــه ملت ایران اســت، اظهار داشــت: 
خوشــبختانه بــا اقدامات حقوقــی که انجام شــد؛ حقانیت ملــت برای این 
امانتی که در اختیار دانشــگاه بود اثبات شــد. صالحــی امیری افزود: تلاش 
دولــت آمریــکا این بود که بر اســاس شــکایت عده ای، بــرای حوادثی که در 
گذشــته اتفاق افتاده بود اینها را به فروش برســانند ولی قوانین بین المللی 

فروش میراث فرهنگی را ممنوع می داند.
وزیر میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری تاکید کرد: با ادله حقوقی 
و وکلایی که گرفته شــده، خوشــبختانه حقانیت ایران ثابت شــده و قرار شد 
بــه تدریــج این الواح بــه ایران برگردنــد. وزیر میراث فرهنگی گردشــگری و 
صنایع دســتی در رابطه با برخی حواشــی در خصوص ســاخت و ســازهای 
خط مترو در شیراز، اظهار کرد: این اطمینان را می دهم که در حوزه تمدنی 
مــا اجازه هیچ گونه احداث بنــا و اقداماتی که باعث لطمه به حریم میراث 

این ملت باشد را نخواهیم داد تا امروز هم این اتفاق نیفتاده است.

وی افزود: من تاکید کردیم گروهی از پژوهشــگران ما عازم شــیراز شوند و از 
نزدیک بررســی کنند در صورتیکه آنها عبور خط مترو را باعث خســارات به 

بناها بدانند حتماً پیشگیری خواهیم کرد.
صالحی امیری گفت: هم اســتانداری و هم شهرداری شیراز و نیز مسئولان 
میراث فرهنگی در این خصوص هم صدا هســتند کــه اقدامات عمرانی در 
فارس و شــهر شــیراز نباید کمترین خســارتی بــرای بناهای تاریخی داشــته 

باشد.
وی در رابطه با آمار گردشــگران خارجی کشور، اذعان کرد: آمار گردشگران 
در کشــور به خاطر شــرایط خاص کشــور با نوسان همراه اســت. در حالی که 
آمار ســال گذشته گردشــگران ۶.۳ میلیون نفر بود ما تعهد داریم این عدد 
را در پایــان برنامه به ۱۵ میلیون برســانیم و بایــد حتماً افزایش جدی را در 

این خصوص داشته باشیم.
وی افزود: آنچه برای ما اهمیت دارد این اســت که باید سه مساله جذابیت 
و امنیت و زیرساخت را با هم ببینیم. از لحاظ جذابیت ایران در مطالعات 
جهانــی در رتبه هفتم اســت هم جذابیــت میراث و هــم جذابیت طبیعی 
و دریایــی از خرمشــهر تــا چابهار و آشــوراده تا انزلی و جنگل هــای هیرکانی 
ظرفیت هــای خوبــی داریم، اما لازمــه پذیرش گردشــگر بیشــتر، در اختیار 

داشتن زیرساخت های کافی است.
صالحــی امیــری در رابطه با پروژه هــای میراث فرهنگی بیــان کرد: در حال 
حاضر ۲۷۰۰ پروژه گردشــگری توســط بخش خصوصی در دست اجراست 
کــه ارزش این پروژه ها ۵۷۰ هزار میلیارد تومان اســت و بیش از ۱۰۰ هتل با 

درجات مختلف در کشور در حال ساخت هست.

هر چند که قرار بود دیدار استقلال ایران و النصر عربستان در تاریخ یکم آبان 
در ورزشــگاه شــهدای شهر قدس و دیدار تراکتور ایران و روشن تاجیکستان 
در ورزشگاه یادگار امام تبریز برگزار شود اما پیگیری  ایسنا نشان می دهد که 
AFC با ارسال نامه ای رسمی به فدراسیون فوتبال، برگزاری این دو دیدار در 

کشور ثالث را خبر داده است.
به گزارش ایســنا، بر اساس برنامه اعلامی کنفدراســیون فوتبال آسیا، قرار 
بود استقلال ایران و النصر عربستان در چارچوب هفته سوم لیگ نخبگان 
از ســاعت ۱۹:۳۰ ســه شــنبه )یک آبان( در ورزشگاه شــهدای شهر قدس و 
تراکتور ایران و روشن تاجیکستان در چارچوب هفته سوم سطح دوم لیگ 
قهرمانان آســیا زا ساعت ۱۹:۳۰ چهارشــنبه )دوم آبان( در ورزشگاه یادگار 
امام تبریز به مصاف هم بروند. در هفته های اخیر اخباری مبنی بر انتقال 
میزبانی ایران از بازی های بین المللی فوتبال به کشور ثالث مطرح شد که 

در همین راســتا دیدار ۲۴ آبان ایران و قطر به کشــور ثالث منتقل شد. البته 
فدراسیون فوتبال برای برگزاری این دیدار که قرار بود در ورزشگاه امام رضا 
)ع( مشهد برگزار شود، سه پیشنهاد به کنفدراسیون فوتبال آسیا ارائه کرد و 

منتظر پاسخ AFC است.
حــالا پیگیری هــای ایســنا نشــان می دهــد کــه AFC بــا ارســال نامــه ای به 
فدراسیون فوتبال اعلام کرده که دیدارهای استقلال ایران - النصر عربستان 
و تراکتور ایران - روشــن تاجیکستان هم در کشور ثالث برگزار خواهند شد. 
قرار است باشگاه استقلال ورزشگاه میزبان در کشور ثالث را به AFC اعلام 
کند اما باشگاه تراکتور ابتدا باید با مذاکره با باشگاه روشن تاجیکستان امکان 
جابجایی دیدار رفت و برگشت )میزبانی و مهمانی( را از این باشگاه جویا 
 AFC شود و در صورت مخالفت این باشگاه تاجیکستانی، کشور ثالث را به

اعلام کند.

ســخنگوی دولــت گفــت: در بحــث قیمــت بنزیــن ناتــرازی داریــم امــا 
همانطــور کــه دولت قول داده قبل از انجام کار کارشناســی هیچ اقدامی 

صورت نمی گیرد.
به گزارش خبرنگار سیاسی خبرگزاری مهر، فاطمه مهاجرانی سخنگوی 
دولــت در حاشــیه جلســه هیأت دولت دربــاره احتمــال افزایش قیمت 
بنزین گفت: در بحث قیمت بنزین ناترازی داریم اما همانطور که دولت 

قول داده قبل از انجام کار کارشناسی هیچ اقدامی صورت نمی گیرد.
مهاجرانی افزود: شــلوغ شدن پمپ بنزین ها در زمان حمله موشکی به 

خاطر افزایش حجم تقاضا بود و باید مدیریت می شد.
وی در ارائــه گزارشــی گفــت: طــی هفته ای که گذشــت مــا اولین حضور 
رئیــس جمهــور را در اولین جلســه شــورای عالــی آموزش و پــرورش که 

رئیس این جلسه شخص رئیس جمهور هستند، داشتیم.
وی افــزود: پرداخــت ۴۱ درصــد از پــاداش پایــان خدمت بازنشســتگان 
آموزش و پرورش در سال ۱۴۰۲ را شاهد بودیم که با زحماتی که سازمان 
مدیریت و سازمان برنامه بودجه و بانک مرکزی و خود وزارت آموزش و 

پرورش کشیدند، الحمدالله این مهم انجام شد.
مهاجرانــی تاکید کرد: ســفر معــاون زنان و خانواده رئیــس جمهور را به 
طبس در روز جمعه خواهیم داشــت تا بــه خانواده های داغداری که در 
حادثه تلخ طبس عزیزانشان را از دست دادند، سرزده و با ارائه بسته ای 
که به عنوان بســته حمایتی دولت مصوب شده است لااقل کمی از آلام 

آنها را کم کند.
ســخنگوی دولــت بــا بیان آنکه ســه اســتاندار بــا معرفی وزارت کشــور و 
تصویــب هیأت وزیــران رأی اعتماد خــود را گرفتند، گفت: برای اســتان 
خراســان رضوی غلامحســین مظفری، برای اســتان فارس حســینعلی 

امیری و برای استان یزد محمدرضا بابایی رأی اعتماد گرفتند و منصوب 
شدند در این راستا از زحمات استانداران سابق تشکر می کنیم.

وی ادامــه داد: در جلســه هیأت دولت موضوع فیلترینگ مورد بررســی 
قــرار گرفت و وزیــر قضیه را دنبــال می کند رئیس جمهــور هم بر همان 

عهدی که بستند هستند و سعی می کنند مشکلات را مرتفع کنند.
مهاجرانــی در خصــوص موضوع گندمکاران اذعان کرد: مســئله بعدی 
پرداختــی گندمکاران بود کــه در هیأت دولت مورد بررســی قرار گرفت. 

تلاش می شود مشکلات در این زمینه حل شود.
ســخنگوی دولت اذعان کرد: برنامه سفرهای ریاست جمهوری در حال 
طراحــی اســت و از آنجایــی که رئیس جمهور چند ســفر پشــت ســر هم 
خارجــی از جمله ســفر بــه نیویورک، قطر انجــام دادند و نیز ســفری که 
جمعه پیش رو دارند، لذا سفرهای استانی هم در راستای منویات مقام 

معظم رهبری برنامه ریزی می شود.
وی ادامه داد: قابل ذکر اســت ســفرهای اســتانی با برنامه انجام خواهد 
شــد، نه اینکه که فقط به اســتانی برویم و قول هایی بدهیم که پشتوانه و 

امکان تحقق آن وجود نداشته باشد.
مهاجرانی تصریح کرد: این نکته مهم است که اگر دولتی قولی را بدهد 
امــا نتوانــد آن را محقــق کند ممکن اســت در لحظه این قول احســاس 
خوشــحالی بــه وجود بیاورد امــا در بلندمدت باعث می شــود هم اعتبار 
دولت دچار خدشــه شود و هم رابطه دولت و ملت دچار آسیب خواهد 

شد.
ســخنگوی دولت بیات کرد: در ســفری که رئیس جمهور انجام خواهند 

داد دیدارهای چندجانبه ای را خواهند داشت.
مهاجرانــی در مــورد بی ثباتی هــای اخیر بازار ارز اذعان کــرد: با توجه به 
بُعد قضیه، میزان تغییر دو، ســه هــزار تومانی که در بازار ارز اتفاق افتاد 
تغییر بســیار کمی بود و می توان گفت بازار دچار نوســانات خیلی جدی 

نشد.
وی ادامه داد: در عین حال همه اینها به سیاست های کلی که در راستای 
بســته اقتصــادی دولــت اســت برمی گــردد و کارهایــی روی آن صــورت 

می گیرد.
مهاجرانــی در خصوص بنزین تاکید کرد: ما ناترازی های جدی را داریم 
و اگــر بخواهیــم به مردم غیر واقعیت را بگوییم کار اشــتباهی اســت اما 
همــان که دولــت قول داده که قبل از انجام کار کارشناســی هیچ اقدامی 

صورت نخواهد گرفت.
وی افزود: اتفاقی هم که بعد از حمله موشکی ایران در مورد بنزین افتاد 

به دلیل حجم زیاد تقاضایی بود که به وجود آمد.
مهاجرانی در پاسخ به پرسشی مبنی بر سازوکاری برای سفرهای استانی 
رئیس جمهور اذعان کرد: مشــغول طراحی همین ســاز و کار هســتیم و 
بعد از اینکه به خروجی مورد نظر رسید، خدمت مردم اعلام می کنیم.
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  جولان لیسانسه های بیکار
 در اقتصاد ایران

 سخنگوی دولت: سفر معاون زنان و خانواده رئیس جمهور را به طبس در روز جمعه خواهیم داشت تا به خانواده های داغداری که در حادثه تلخ طبس 
لام آنها را کم کند... صفحه 01عزیزانشان را از دست دادند، سرزده و با ارائه بسته ای که به عنوان بسته حمایتی دولت مصوب شده است لااقل کمی از آ
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Politics

تحلیل  »جمله« ازگزارش مرکز رصد جمعیت کشور مبنی بر کاهش پنجاه درصدی ازدواج در یک بازه ده  ساله؛

سردار قاآنی از رهبر انقلاب نشان 
فتح دریافت خواهد کرد 

مشــاور فرمانــده ســپاه گفــت: تــا چنــد روز آینــده حضــرت آیت الله 
خامنه ای به »سردار قاآنی« نشان فتح اهدا خواهند کرد.

بــه گزارش خبرگــزاری مهر، »ســردار ابراهیم جباری« در جمــع خبرنگاران 
تاکید کرد که »سردار قاآنی« فرمانده سپاه قدس انقلاب اسلامی در سلامت 
کامل هستند و ان شاءالله در روزهای آینده از حضرت آقا نشان فتح دریافت 
می کنند. وی در پاســخ به ســوالی درباره ســخنان روز سه شــنبه »شیخ نعیم 
قاسم« معاون دبیر کل حزب الله تصریح کرد: صحبت های روز گذشته نعیم 

قاسم در لبنان نوید پیروزی و موفقیت و آمادگی روزافزون تر را می دهد.
جبــاری اظهــار کرد: آقای نعیم قاســم گفتند کــه اگر ضعف و اشــکالی بود، 

جبران کردیم.
وی تاکید کرد که در حملات سوریه هیچ ایرانی نبوده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه:
مقامات لندن از نفوذ خود برای 

توقف تجاوز و جنایات استفاده کنند
ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: به مقــام های لندن توصیه می 
کنیم بــه جای طرح اتهام های بی اســاس و مباحث گمراه کننده، از 

نفوذ خود برای توقف تجاوز و جنایات رژیم اشغالگر استفاده کنند. 
به گزارش خبرگزاری مهر، »اسماعیل بقایی« سخنگوی وزارت امور خارجه 
ادعاهــای یک مقام امنیتی انگلیس علیه جمهوری اســلامی ایــران را کاملًا 
مردود توصیف کرد و تکرار این ادعاها طی دو سال اخیر که بدون کوچک ترین 

سند و مدرکی مطرح می شود را تقبیح نمود.
بقایی با اشاره به استفاده مکرر مقامات انگلیس از واژه »بالقوه« در توصیف 
اتهام های ســاختگی علیه ایران، اقدام نهادهای امنیتی این کشــور در اتهام 
زنــی بــه جمهوری اســلامی ایران را در راســتای سیاســت »دشــمن ســازی« 
مصنوعی و تحریف افکار عمومی از نقش دولت انگلیس در اســتمرار نسل 
کشی فلسطینیان و جنگ افروزی رژیم صهیونیستی در منطقه دانست و به 
مقام هــای لندن توصیه نمود به جای طرح اتهام های بی اســاس و مباحث 
گمراه کننده، از نفوذ خود برای توقف تجاوز و جنایات رژیم اشغالگر استفاده 

کنند.
بقایــی همچنیــن با اشــاره بــه میزبانی لنــدن از برخــی گروه ها و تشــکیلات 
تروریســتی که با ســو اســتفاده از مفهوم آزادی بیان، به صورت نظام مند به 
ترویــج خشــونت و تروریســم و نفرت پراکنــی می پردازنــد، تکالیف حقوقی 
بین المللی همه دولت ها برای مقابله با تروریســم و تحریک به خشونت را 
یادآور گردید و خواستار تجدید نظر انگلیس در سیاست های غیرسازنده در 

قبال ملت ایران و منطقه غرب آسیا شد.

در پی سفر به عربستان صورت گرفت؛
اســتقبال رسمی از وزیر امور خارجه 

در ریاض
وزیر امور خارجه کشــورمان با استقبال رسمی مقامات عربستان 
وارد ایــن کشــور شــد. بــه گــزارش خبرگــزاری مهــر، ســید عباس 
عراقچی، وزیر امور خارجه کشورمان وارد فرودگاه ریاض عربستان شد و 

مورد استقبال رسمی مقامات این کشور قرار گرفت.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی:
بخش عمده مطالبات پرستاران 

پرداخت شده است
وزیــر بهداشــت و درمــان گفت: بخش عمــده مطالبات پرســتاران و 

شرکت های تولیدی دارو پرداخت شده است.
بــه گــزارش خبرنــگار مهر، محمدرضــا ظفرقندی وزیــر بهداشــت درمان و 
آموزش پزشکی در حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ 
به پرسشی درباره مطالبات پرستاران گفت: بخش عمده ای از مطالبات، هم 
برای پرســتاران و هم برای شــرکت های تولیدی دارو از صندوق ذخیره ارزی 

و هم از دولت و بیمه که مدت ها به تعویق افتاده بود، پرداخت شده است.
وی افزود: مطالبات پرســتاران در زمینه اضافه کاری حدود هفت ماه از ۱۴۰۲ 
باقی مانده و به اردیبهشت ۱۴۰۳ رسیده است که مقدار زیادی از آن پرداخت 

شده است.
ظفر قندی بیان کرد: در زمینه دارویی هم به همین شکل عمل شده و بخشی 

از مطالبات پرداخت شده و مابقی نیز به همین ترتیب پرداخت می شود.
وزیر بهداشــت درمان و آموزش پزشــکی در خصوص ســهمیه های ورودی 
رشــته پزشکی در دانشگاه ها گفت: اینکه ســهمیه های ورودی رشته پزشکی 
بیش از حد است را همه اذعان دارند و این موضوع در شورای عالی انقلاب 
فرهنگی نیز مطرح شد و رئیس جمهور دستور دادند که کارگروهی متشکل 
از وزارت علوم، وزارت بهداشت و سازمان سنجش این سهمیه ها را بازبینی 

کنند.
ظفرقندی در خصوص تأمین ارز داروهای کمیاب برای بیماری های صعب 
العــلاج بیان کــرد: برنامه دولت این اســت که در این زمینه تأمیــن ارز برای 
داروهایی که مواد اولیه آن وارداتی است، صورت گیرد و برای داروهایی که در 

داخل تولید می شود نیز تأمین لازم انجام شود.

رئیس مجلس شورای اسلامی خبر داد؛
همسان سازی حقوق بازنشستگان 

از این ماه اجرا می شود
رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: با توافقی که با رئیس جمهور 
داشــتیم قرار بر این شد که همسان سازی حقوق بازنشستگان از این 
ماه اجرایی شود. به گزارش خبرنگار مهر، محمدباقر قالیباف در جلسه علنی 
مجلس شــورای اســلامی گفت: شــب گذشــته جلســه ای با رئیس جمهور و 
رئیس سازمان برنامه و بودجه داشتیم که در آن جلسه در خصوص پرداخت 

مطالبات گندم کاران بحث و توافق شد.
وی ادامــه داد: قــرار بــر این اســت که هماهنگی های لازم در جلســه شــورای 
هماهنگی اقتصادی انجام شــود و پرداخت مطالبات گندم کاران عملیاتی 
شــود. رئیس مجلس شــورای اســلامی تاکید کرد: همچنین در جلســه شب 
گذشــته درباره موضوع بازنشستگان بحث و تبادل نظر شد و قرار بر این شد 

که همسان سازی حقوق بازنشستگان از این ماه آغاز و اجرایی شود.

اخبـــار

؟!دولت ها مقصر اصلی هستند
جمله 

سرویس سیاسی

یکــی از موضوعاتــی کــه چنــد ســال اســت در جلســات مهــم 
دولتی و مذاکــرات صحن علنی مجلس مطرح و درخصوص 
آن هشــدار داده می شــود موضــوع کاهــش جمعیت اســت و 
این که کشــور به ســمت پیــری جمعیــت می رود. این هشــدار 
البته درســت است و کســی منکر این حقیقت نیست که پیری 
جمعیــت بــرای هر کشــوری یک تهدیــد امنیت ملی اســت و 
آمار موالید در سراســر کشــور تأیید می کند به جز در ســه چهار  
اســتان، رشد جمعیت منفی است و دولت لازم است اقدامی 

متناسب به عمل آورد.
 دولــت و مجلــس نیــز طــی چنــد ســال اخیــر تــلاش کردنــد 
اقداماتی در این زمینه داشــته باشند که عموماً جنبه دستوری 
و ابلاغ از بالا داشــته است و در کف جامعه، موفق نشد مردم 
را بــا خود همراه کند، به بیان روشــن، هنوز قاطبه شــهروندان 
در این موضوع که برای کاهش تهدید جمعیت لازم اســت با 
دولت همراه باشند، متقاعد نشدند و گویا دولت نیز خجالت 

می کشد از مردم بپرسد دردشان چیست.
 اگــر دولت مــردان کــه در کارگروه هــای مختلــف بــا موضــوع 
جوانــان،  ازدواج  بــر  می نشــینند  جمعیــت  جوان ســازی 
فرزنــدآوری و مقابلــه بــا تک فرزنــدی به عنــوان یــک گرایش 
فرهنگــی غرب ســاخته تأکید دارنــد، یک بار بــا نمایندگانی از 

مردم ســخن می گفتند، شاید بهتر متوجه موضوع می شدند.
 حقیقت این است که کاهش جمعیت از اوایل دولت مرحوم 
آیت الله هاشــمی رفســنجانی آغاز شــد و ریشــه اصلی تمایل 
جامعــه به کاهش فرزنــدآوری، نه تبلیغــات دولت مردان که 

اجرای سیاست های تعدیل اقتصادی بود. 
 سیاســت تعدیل اقتصادی به تعبیر خودمانی و ساده، همان 
جراحــی اقتصــادی بود که در دولت مرحوم رییســی رخ داد و 
دیدیم چه اندازه تبعات داشــت و امروز هم دولت پزشــکیان 
قصــد دارد آن را تکرار کنــد هرچند همه از تبعــات اجتماعی 

آن هراس دارند.    
 آزادســازی قیمت هــا بــر روی اقشــار مختلــف مــردم فشــار 
مــی آورد و این فشــار تنها به حــوزه اقتصــادی و مالی محدود 
نمی ماند و خانواده ها و فرزندان از نظر روحی نیز تحت فشار 
قــرار می گیرنــد و روابط زوجیــن و حتی مناســبات فرزندان با 
والدیــن، تحــت تأثیرات منفی قرار می گیــرد و در نتیجه تنش 

در کانــون گــرم خانــواده بــالا می گیــرد و در چنیــن شــرایطی، 
ازدواج در خــود نمی بیننــد، زوج هــا  بــرای  جوانــان تمایلــی 
انگیزه ای برای فرزندآوری ندارند چون آینده را ســیاه و مبهم 

می بیننــد و در نهایت نرخ طلاق افزایش می یابد.   
 البتــه بایــد به این فقــره، گرایش های ســبک زندگی در دوران 
جدیــد را هــم اضافه کرد کــه تمایل بــه آســایش دارد و لزوماً 
هــم غربــی و منفی نیســت و باور ما این اســت که حتــی با کار 
فرهنگــی هــم این گرایــش بــه ماقبــل دهــه ۷۰ برنمی گردد. 
نمی تــوان در دوران مــدرن زیســت اما مانند دوران اســتیلای 
ســنت اندیشــید و زندگی خود را برابر مناســبات دوران سنتی 

تنظیم کرد.
 امــروز کشــور از منظــر اقتصــادی و مــردم از منظر معیشــت، 
در بدتریــن و ســیاه ترین دوران خــود طــی چهــار دهــه اخیــر 
قــرار دارنــد و کاملًا بدیهی اســت اگر می بینیم ســن ازدواج به 
بالای ســی ســال نزدیک شــده و عموم خانواده هــا دوفرزند و 
بعضاً تک فرزند هســتند. تصمیم مردم نتیجه همین شرایط 
اقتصادی اســت که دولت عامل و مقصر آن اســت، شرایطی 
که بخش های بســیاری از مردم برای یک زندگی معمولی نیز 
ناچــار هســتند در دو نوبــت کار کنند، شــرایطی کــه برابر آمار، 

امید به خانه دار شــدن به ۷۰ سال رسیده است.    
 روز گذشــته »مرکز رصد جمعیت کشــور« وابســته به سازمان 
ثبت احــوال ایــران آمار هایــی در رابطــه بــا ازدواج و طلاق در 
کشــور منتشــر کرد و که در بخشــی از آن، برابر عدد و رقم آمد 
طی یک دهه اخیر یعنی از ســال ۹۱ تا ســال ۱4۰۱ نرخ ازدواج 

در کشور به نصف تقلیل پیدا کرد.
  بنــا بــر داده های مرکــز آمار در ســال ۹۰، تعــداد ۸۷۴ هزار و 
۷۹۲ ازدواج ثبــت شــده اســت امــا امــروز در درگاه آمار هــای 
انســانی سایت ثبت احوال، ۴۸۱ هزار تعداد ازدواج ثبت شده 
اســت. ایــن نشــان می دهد که در دهه گذشــته آمــار ازدواج ها 
نزدیک به نصف شــده اســت. همچنین در سال ۱۴۰۲ به ازای 
هــر ۱۰ ازدواج، بیش از ۴ طلاق ثبت شــده. ایــن نرخ بالاترین 
نســبت طلاق بــه ازدواج، از زمــان ثبت آمار رســمی در ایران 
اســت.  بررسی این آمار با واقعیت های اقتصادی جامعه، کار 
دشواری نیست و نیاز به این که شما کارشناس باتجربه باشید 
نــدارد، به موازات این کــه وضعیت اقتصادی پیچیده و ســفره 
مــردم کوچک شــد، میل بــه ازدواج و فرزنــدآوری در جامعه 

کاهــش یپدا کرد و طلاق و تنش افزایش یافت.
 بنابرایــن دولت ســهمی نمایــان در ایجاد ایــن تهدید دارد و 

نبایــد شــانه خــود را از بار مســئولیت خالــی کند. منظــور ما از 
دولــت، کابینــه هاشــمی رفســنجانی، خاتمــی، احمدی نژاد، 
روحانی یا رییســی و پزشــکیان نیســت. بررســی آمارها نشــان 
می دهــد تقریباً همــه دولت ها ناکامی های اقتصادی داشــتند 
هرچند ســهم برخــی دولت ها چون دولــت اصلاحات در این 
ناکامی ها، کمتر و ســهم برخی دولت هــا چون دولت روحانی 
و رییســی بیشــتر بــوده اســت، حــرف مــا این اســت کــه اگر در 

جامعه شــاهد کاهش ازدواج، رشــد طلاق و همچنین کاهش 
فرزنــدآوری و در نتیجه رشــد منفی جمعیت هســتیم، مردم 
یــا فرهنگ غرب مقصر نیســتند، بلکه مصائــب اقتصادی که 
مســئولیت آن بر عهده دولت هاست، اکثریت مردم را به این 
ســمت و سو شوق داده اســت و روشن است که تا آن مصائب 
از  فرزنــدآوری  و  جوانــان  از  ازدواج  تمنــای  نشــوند،  اصــلاح 

زوج ها، تمنایی بی حاصل است.     
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یادداشت

یادداشــت ســردبیر به  بهانه گــزارش اخير دیوان محاســبات و 
وزير اقتصاد؛

پای کسری بودجه  هدفمندی روی گلوی 
دولت

ملیحه منوری
سردبیر و قائم مقام مدیرمسئول

کسري بودجه به یکی از اصلی ترین مشکلات اقتصادی دولت  پزشکیان بدل شده  و درآستانه 
تنظیم بودجه ســال آینده مجددا به  ســرخط اخبار رســیده است. کســری بودجه زماني رخ 
مي دهد که هزینه هاي دولت از درآمدهاي آن فراتر مي رود یا آنکه درآمدهاي پیش بیني شده دولت 
در بودجه به دلایل مختلف از جمله پیش بیني غیرواقعي درآمدها محقق نمي شود. در این شرایط 
دولت با درآمدهاي غیرقابل وصول در برابر هزینه هاي غیرقابل اجتناب مواجه مي شود. در حقیقت 
و به طور کلي کسري بودجه مي تواند به دلیل افزایش هزینه ها، کاهش درآمدها، یا ترکیبي از هر دو 
عامل ایجاد شــود.  در شرایطي که دولت با کســري مواجه مي شود، براي تامین هزینه هاي اضافي، 
دولت ها معمولا به استقراض از منابع داخلي یا خارجي روي مي آورند. این منجر به افزایش بدهي 
عمومي مي شــود که مي تواند در درازمدت براي اقتصاد کشــور مشکل ســاز باشد. همچنین یکي از 
راهکارهاي جبران کسري بودجه چاپ پول است. این اقدام مي تواند باعث افزایش عرضه پول در 
جامعه و در نتیجه افزایش تقاضا و قیمت ها شود که به تورم منجر مي شود. تورم، ارزش پول ملي را 
کاهش داده و قدرت خرید مردم را پایین مي آورد.  بر اساس گزارش دیوان محاسبات کشور درباره 
عملکــرد شــش ماهه منابع و مصارف هدفمندســازی یارانه هــا، از ۷۵۹ هزار میلیــارد تومان منابع 
پیش بینی شــده برای سال ۱۴۰۳، در نیمه نخست سال جاری ۲۱۲ هزار میلیارد تومان )معادل ۵۵ 
درصد از پیش بینی شش ماهه و ۲۸ درصد پیش بینی سالانه( محقق شده است. برای جبران کمبود 
منابــع نســبت به مصــارف، مبلغ ۱۸۴ هزار میلیــارد تومان از منابــع دیگر، خــارج از ۴ ردیف اصلی 

ذکرشده در قانون، استفاده شده است.
با این حال، در گزارش دیوان محاســبات به صورت دقیق مشخص نشده است که منظور از »منابع 
خارج از ۴ ردیف اصلی« چیســت. این ابهام باعث شــد که ســؤالاتی در خصوص منابع تأمین این 
مبلغ مطرح شود.  طیبه حسینی، سخنگوی سازمان هدفمندسازی یارانه ها، در پاسخ به این ابهامات 
توضیح داد که تا به امروز تنها ۵۳ درصد از منابع سازمان وصول شده است، اما این مقدار حتی برای 
پوشش هزینه های اجتناب ناپذیر سازمان، که در جدول ۱۴ قانون بودجه مشخص شده، کافی نبوده 
اســت. به همین دلیل، ســازمان ناچار به اســتفاده از راه حل های اضطراری مانند استفاده از تنخواه 
بانک مرکزی، استقراض از خزانه و همچنین استفاده از بودجه عمومی با مجوز سران قوا شده است.
  مصارف سازمان هدفمندی به میزان ۸۷ درصد بوده، در حالی که تنها ۵۳ درصد از منابع وصول 
شــده اســت. برای جبران ۳۴ درصد کمبود منابع، که در اولویت مصــارف اجتناب ناپذیر قرار دارد، 
مجبــور بــه اقدامات مذکور شــده اند. ایــن مصارف شــامل یارانه های نقدی، مســتمری های کمیته 
امداد و ســازمان بهزیســتی، تأمین دارو و پرداخت مطالبات گندم بوده اســت. با این حال، به دلیل 
کمبــود منابــع، حتی تأمیــن این موارد نیز با مشــکلاتی روبه رو شــده اســت.   مشــکل تأمین منابع 
توســط شــرکت های نفتی از دیگر مسائلی بودکه به آن اشاره شد.مشــکل از آنجا شروع می شود که 
شــرکت های نفتی مانند پالایش و پخش، گاز و شــرکت ملی نفت، منابع مالی مورد نیاز را به موقع 
فراهم نمی کنندو این امر باعث شده است که سازمان هدفمندسازی یارانه ها برای تأمین نیازهای 
ضروری به استقراض از خزانه و استفاده از تنخواه بانک مرکزی روی آورد و همچنین برای استفاده 
از بودجه عمومی از سران قوا مجوز بگیرد. اگر این شرکت ها منابع مورد نیاز را به موقع تأمین کنند، 
نیازی به اقدامات اضطراری نخواهد بود. در همین رابطه  وزیر اقتصاد در جلسه سه شنبه مجلس 
شــورای اســلامی گفت: مشــکل ما به منابعی که می تواند تخصیص پیدا کند، برمی گردد. در ســال 
۱۴۰۰، ۱۸.۹ همــت پولی بود که در بودجه پیش بینی شــد. وقتی مــا اوراق را می خواهیم به بانک ها 
بدهیم، بانک ها باید اول آن ها را در بازار بفروشــند و تنظیم کنند. این اوراق با توجه به ســن آن ها، 
یعنی تاریخ سررسیدشان، تا ۶۰ درصد ارزششان را پیدا می کنند. بنابراین مقدار پولی که برای سال 
۱۴۰۱ بود، به ۱۵.۳ همت کاهش یافت. در ســال ۱۴۰۲ میزان ثروت نقدی برای تبصره ۱۸ دو همت 
بیشــتر نبود و بقیه اوراق تقریباً ۲۴ همت بود.  همتی تأکید کرد: در ســال ۱۴۰۳ دچار کســری بودجه 
شدیم و بخشی از بودجه عمومی را در هدفمندی هزینه کردیم. همچنین از صندوق توسعه ملی با 
اجازه رهبری برای کسری بودجه استفاده کردیم. بنابراین برای تأمین تبصره ۱۸ دچار کسری بودجه 

هستیم، اما بانک ها برای این موضوع و برطرف کردن آن آمادگی دارند

سیاست

امروز کشور از منظر اقتصادی و مردم از منظر معیشت، در بدترین 
و سیاه ترین دوران خود طی چهار دهه اخیر قرار دارند و کاملاً بدیهی 

است اگر می بینیم سن ازدواج به بالای سی سال نزدیک شده و عموم 
خانواده ها دوفرزند و بعضاً تک فرزند هستند. تصمیم مردم نتیجه 
همین شرایط اقتصادی است که دولت عامل و مقصر آن است، 

شرایطی که بخش های بسیاری از مردم برای یک زندگی معمولی نیز 
ناچار هستند در دو نوبت کار کنند، شرایطی که برابر آمار، امید به 

خانه دار شدن به 70 سال رسیده است

وزیــر ارتباطــات گفت: اتصال تمامی روســتاهای بالای بیســت خانوار به 
شبکه ارتباطی و ارتقای کیفیت ارتباطات در روستاهای متصل و همچنین 
تحقــق کامل »دولت هوشــمند« را به طور جــدی در دوره پیش رو دنبال 

می کند.
بــه گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
سید ستار هاشــمی که میزبان اعضای کمیسیون صنایع مجلس شورای 
اسلامی بود، با بیان اینکه امروز افتخار داشتیم تا بخشی از اقدامات وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و به طور مشخص، سازمان فناوری اطلاعات 
را تشریح کنیم، خاطرنشان کرد که حضور نمایندگان در وزارت ارتباطات، 
ســرآغازی برای هم افزایی و هماهنگی بیشتر شــود تا وزارت ارتباطات با 
اتکا به ظرفیت نمایندگان مجلس، گام های بلندی را برای تحقق دولت 

الکترونیک و دولت هوشمند بردارد.
وی با اشاره به بازدید نمایندگان از سامانه های مرکز ملی تبادل اطلاعات 
و پنجــره ملی خدمات دولت هوشــمند، ابراز امیدواری کــرد که مردم در 
نهایت زیرســاخت های فراهم شــده را در زندگی خود لمس کنند و امور 

زندگی شان تسهیل شود.
وزیــر ارتباطات بــا تاکید بر اینکه دولــت الکترونیک زمانی بــه طور کامل 
محقــق می شــود که مردم نیــازی به مراجعــه حضوری به دســتگاه های 

اجرایــی و ارائــه مــدرک پیدا نکننــد، گفت: این مســئله به طــور جدی در 
دستور کار وزارت ارتباطات قرار دارد که در نهایت منجر به اجرای »قانون 
دوام« نیز خواهد شد. هاشمی همچنین اتصال روستاهای فاقد ارتباطات 
و ارتقای کیفیت ارتباطات در روســتاهای متصــل را از اولویت های وزارت 

ارتباطات در دوره جدید دانست.
وزیــر ارتباطــات در ادامــه در پاســخ به درخواســت نماینــدگان مجلس، 
مباحث تبیینی حول محور اقدامات انجام گرفته در حوزه های مأموریتی 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات را ضــروری دانســت و تاکیــد کــرد 
کــه به منظــور تقویت امیدآفرینــی در جامعه در آینده، آشــنایی مردم با 

دستاوردها به شکل ویژه ای دنبال خواهد شد.
نمایندگان عضو کمیســیون صنایع مجلس شــورای اســلامی کــه در این 
دیدار، حضور حداکثری داشتند در ادامه به بیان نقطه نظرات و انتظارات 
خود از وزارت ارتباطات پرداختند که توســعه ارتباطات روستایی، اجرای 
قانــون حکمرانــی داده، افزایــش امنیــت ســایبری و مقابلــه بــا حملات 
ســایبری، توسعه و تکمیل شــبکه ملی اطلاعات، حمایت از پلتفرم های 
داخلــی، کاهــش تعرفــه ترافیــک داخلی، اعمــال حکمرانــی در فضای 
مجازی، توســعه اقتصاد دیجیتــال از جمله مهمترین محورهای مطرح 

شده در این جلسه بود.

وزیر ارتباطات مطرح کرد؛

اتصال تمام روستاهای بالای ۲۰ خانوار به شبکه ارتباطی

خبر

امروز در تقویم: شروع اعتصاب سياسي مطبوعات كشور در اعتراض به سانسور )1357 ش(  l محاصره كامل خرمشهر توسط دشمن بعثي در پي اشغال جاده اهواز - آبادان )1359ش(  lعمليات نامنظم فتح 1 توسط سپاه پاسداران انقلاب اسلامي)1365 ش(

رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت:

استانداران در توسعه استان ها ملاحظات 
زیست محیطی را لحاظ کنند

رئیس جمهور از استانداران جدید خواست در توسعه استان ها ملاحظات 
زیســت محیطی، رفع ناترازی های انــرژی و مدیریت منابع و مصارف را در 

دستور کار خود داشته باشند.
به گزارش خبرگزاری مهر، در جلســه هیئت دولت که به ریاســت مســعود 
پزشکیان برگزار شد، غلامحسین مظفری، حسینعلی امیری و محمدرضا 
بابایی دره با رأی اکثریت اعضای کابینه به عنوان استانداران جدید خراسان 

رضوی، فارس و یزد منصوب شدند.
رئیس جمهور در سخنانی ضمن توصیه استانداران جدید به تلاش مستمر 
بــرای تحقق گفتمان وفاق ملــی و همچنین اهداف دولــت در بخش های 
مختلف اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و اجتماعی، بر لزوم توجه به استفاده 
از ظرفیــت جوانــان نخبه، بانــوان و اقوام و مذاهب مختلف بــدون در نظر 
گرفتن رویکردهای جناحی و با تاکید بر اصول مهم شایســتگی، توانمندی 

و کارآمدی تاکید کرد.
پزشــکیان همچنیــن از اســتانداران جدیــد خواســت در توســعه اســتان ها 
ملاحظات زیســت محیطــی، رفــع ناترازی های انــرژی، مدیریــت منابع و 
مصارف، پیگیری مجدانه برنامه دولت برای رفع کمبود در حوزه فضاهای 
آموزشــی، استفاده بهینه از ظرفیت های استان های محل مأموریت خود و 

رسیدگی جدی به محرومان را در دستور کار خود داشته باشند.

J O M L E H
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اخبـــــار

بیمه معلم حامی رویداد علمی دانشگاه 
علامه طباطبایی شد

دومین دوره رویداد علمی »شبیه ســازی شــورای امنیت سازمان ملل متحده با 
موضوع غزه« در دانشگاه علامه طباطبائی با همراهی بیمه معلم برگزار شد.

بــه گــزارش روابط عمومی بیمه معلــم؛ این رویــداد با حضور دکتر شــجاع احمدوند، 
سرپرست دانشــگاه، دکتر سعید صحت عضو هیات علمی و رئیس هیات مدیره بیمه 

معلم و جمعی از اساتید و دانشجویان از ۱5 دانشگاه معتبر کشور برگزار شد.
در این نشست که شرکت بیمه معلم به عنوان حامی نیز در آن حضور داشت، چالش ها 
و بحران های غزه مورد بحث و بررسی قرار گرفتند و اساتید و دانشجویان با مدل سازی 

جلسه شورای امنیت به تبادل آراء و گفتگو پرداختند.
در پایان این رویداد، نتایج شبیه سازی ها و پیشنهادات ارائه شده توسط تیم ها جمع بندی 

شد و به عنوان خروجی های علمی این نشست مورد توجه قرار گرفت.

رشد ۲.5 برابری پرداخت وام ازدواج و 
فرزند آوری در بانک آینده

بانک آینــده دردو ماهه مرداد و شــهریورماه ۱4۰۳ نســبت به چهار ماهه ابتدای 
ســال جاری با پرداخت مبلغی معادل مبلغ چهار ماهه ابتدای ســال در بخش 
ازدواج و حــدود ۲.5 برابر بیشــتر نســبت به 4 ماهه ابتدای ســال در بخــش فرزندآوری 
جمعاً موفق به پرداخت حدود 6 هزار فقره وام ازدواج و فرزند  آوری به مبلغی بالغ بر 

۱۰.۰۰۰میلیارد ریال شده است.            
بــه گزارش روابط عمومی؛ با عنایت به تأکید بانک  مرکزی ج.ا.ایران مبنی بر تســریع و 
تسهیل پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به متقاضیان توسط شبکه بانکی طبق 
اعتبار تخصیص یافته در ابتدای سال جاری به هر یک از بانک های عامل، بانک آینده 
در راستای عمل به مسئولیت اجتماعی خود و هم سو با سیاست های کلان کشور مبنی 
بر حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و در عمل به تعهدات تکلیفی ابلاغی در قبال 
پرداخت تســهیلات قرض الحسنه ازدواج موفق گردید، با مساعدت و همراهی شعب 
سراسر کشور و با اختصاص بودجه دو برابری در شهریورماه سال جاری، بالغ بر ۸ هزار 
میلیارد ریال وام قرض الحسنه ازدواج در نیمه نخست سال به زوج های جوان پرداخت 
نماید که این موضوع نشان گر ایفای 5۰ درصدی کل تعهدات سال این بانک می باشد.

شــایان ذکر اســت، پرداخــت تســهیلات موضوع قانــون حمایــت از خانــواده و جوانی 
جمعیت در نیمه دوم سال نیز بی وقفه تداوم خواهد یافت و بانک آینده همواره درصدد 
خواهد بود از تعداد متقاضیان در نوبت دریافت این تسهیلات کاسته شده و تسهیلات 
متقاضیانی که مدارک خود را نزد بانک تکمیل نموده اند هرچه سریعتر پرداخت گردد.

در همایش بررسی عملکرد شش ماهه اول سال ۱۴۰۳ 
صورت گرفت؛

بررسی برنامه های بانک ملی ایران برای 
ثبت رکوردهای جدید

همایش بررســی عملکرد شش ماهه اول ســال ۱۴۰۳ با حضور دکتر ابوالفضل 
نجــارزاده مدیرعامــل بانــک ملــی ایران،اعضای هیــات مدیره، هیــات عامل، 

معاونان، مدیران امور و جمعی دیگر از مدیران ارشد بانک آغاز به کار کرد .
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، در روز نخست این همایش دو روزه،حسین 
قاسمی عضو هیات عامل و معاون برنامه ریزی و تحول در ابتدای این همایش گفت: 
بانک ملی ایران در سال ۱۴۰۲ با عملکرد درخشان مدیران و همه کارکنان خود توانسته 
اســت به نتایج خوبی دست یابد. کســب رتبه برتر در سهم شبکه بانکی، خروج از زیان 
و بزرگ ترین فروش نقدی بازار ســرمایه که از محل واگذاری شــرکت پتروشیمی شازند 

حاصل شد، از جمله این دستاوردها است.
وی افزود: اهمیت واگذاری شرکت پتروشیمی شازند در این است که با پیگیری و تلاش 
های صورت گرفته، به عنوان بزرگترین واگذاری نقدی و یکجا در بازار ســرمایه به ثبت 

رسیده و چنین نتیجه ای در خور تحسین است. 
قاســمی تاکید کرد: در ســال جاری  برنامه هایی برای رســیدن به اهــداف عالیه بانک و 
تداوم دســتاوردهای ســال ۱۴۰۲ تهیه شده اســت. اهمیت برگزاری این نوع همایش ها 
در این اســت که علاوه بر تشــریح این دســتاوردها، فرصتی فراهم می شود تا با حضور 
مدیران ارشد نظرات همه بخش های اجرایی شامل بخش های صف و ستاد مطرح و  

بهترین راهکارهای لازم برای اجرای بهتر برنامه ها انتخاب شود. 
روش مند شدن انتصابات یک ضرورت است 

حمید مومنی معاون امور شعب  بانک ملی ایران نیز در این همایش با تأکید بر اهمیت 
روش مند شــدن انتصابات در بانک ملی ایران گفت: یکی از مقولاتی که در بانک باید 
مورد توجه قرار گیرد موضوع جانشین پروری است. بانکی با قدمت بانک ملی ایران که  
تا کنون چندین نسل از کارکنان را در خود پرورش داده تنها با جانشین پروری می تواند 

امکان انتقال تجربه  را از نسلی به نسل دیگر فراهم کند. 
عزم بانک ملی ایران برای تعامل هر چه بهتر با مجلس شورای اسلامی 

غلامرضــا مرحبا مشــاور مدیر عامل و سرپرســت امور مجلس نیــز در این همایش به 
اهمیت روابط بانک ملی ایران با نمایندگان مجلس شورای اسلامی و قوه مقننه اشاره 
کــرد و گفت: مجلس به عنوان یک نهاد نظارتــی و قانون گذار ظرفیت های زیادی برای 
همکاری با بانک دارد. به ویژه در این باره می توان به تصمیمات مثبت مجلس در مورد 

افزایش سرمایه بانک در سال گذشته اشاره کرد.
مرحبــا بــا تأکیــد بر لــزوم ارتباطــات گســترده تر بــا  نمایندگان برای آشــنایی بیشــتر با 
مأموریت ها و اهداف بانک به عنوان یک موسسه موفق مالی بیان کرد: بانک ملی ایران 
می تواند با پاســخ شایسته و در چارچوب ضوابط قانونی ، انتظارات مجلس را برآورده 

کند و تعامل مناسبی را برای حسن رابطه با مجلس داشته باشد.
سرپرست امور مجلس همچنین به نقش مجامع استانی در تأمین منابع مالی و کمک 

به بانک اشاره کرد و از کارکنان بانک خواست که از این ظرفیت ها بهره برداری کنند. 
مرحبا در پایان،  بر ضرورت شفاف سازی در مورد اهداف بانک و ایجاد دیدگاه صحیح 
در بیــن نمایندگان تأکید کرد و گفت: همه ارکان بانک باید با همکاری و هماهنگی، در 

شکل گیری رابطه خوب و مثبت با مجلس شورای اسلامی مشارکت داشته باشند.
در ادامه این جلســه در یک پانل تخصصی،گزارش عملکــرد و نتایج تحقق اهداف در 

طرح اقتدار ملی توسط دبیرخانه طرح اقتدار ملی ارائه شد.

قدردانی سرپرست بانک دی از برترین های 
مسابقات جشنواره »اسوه های صبر«

با حضور سرپرست بانک دی و نیز معاون رئیس جمهور و رییس بنیاد شهید و 
امور ایثارگران، مراســم اختتامیه جشنواره فرهنگی ورزشی جانبازان »اسوه های 

صبر« در بیمارستان نیایش برگزار شد.
 در ایــن مراســم »ســعید اوحــدی« رییس بنیاد شــهید و امــور ایثارگران با بیــان این که 
ایجاد انگیزه و نشاط در بین ایثارگران از اولویت ها است، اظهار کرد: توسعه برنامه های 
فرهنگــی، ورزشــی و هنری به ســلامت بیشــتر ایثارگــران می انجامــد.  وی همچنین از 
همکاری با شهرداری تهران به منظور افزایش و بهبود فضای ورزشی در اختیار جانبازان 
و ایثارگران خبر داد و گفت: جشــنواره های ورزشــی ایثارگران نیز باید به شــکل کشــوری 

برگزار شود تا همه بتوانند در آن مشارکت کنند. 
در ادامــه، با حضور اســماعیل جلیلی سرپرســت بانــک دی، از برترین های مســابقات 
جشنواره فرهنگی، ورزشی جانبازان در رشته های فوتبال روی میز، دارت، پرتاب حلقه 

و تنیس روی میز تجلیل شد.
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بیکاری

اختصاصی جمله
گروه اقتصادی

مرکــز آمــار در تازه ترین انتشــارات خــود، وضعیــت بیکاری دانشــجویان و 
فارغ التحصیلان دانشــگاهی را بر اســاس مدرک تحصیلی آن ها مشخص 
کرده اســت. طبق گزارش ایــن نهاد، نرخ بیکاری این گروه از افراد در ســال 
۱4۰۲ نســبت بــه ســال ۱4۰۱ کاهــش یافتــه امــا همچنــان فاصله زیــادی با 
میانگین نرخ بیکاری در کل کشــور دارد. از میان مقاطع مختلف تحصیلی 
نیز، بالاترین نرخ بیکاری متعلق به دانشــجویان و فارغ التحصیلان مقطع 
و  دانشــجویان  را  بیــکاری  نــرخ  کمتریــن  مقابــل،   در  اســت.  کارشناســی 
فارغ التحصیلان مقطع دکتری و مقاطع بالاتر  دارند. این آمار، چه سیگنالی 

از وضعیت بازار کار به کارجویان ارسال می کند؟
بر اســاس تحلیل اکوایران آمارها  نشــان می دهد که در ســال گذشــته، نرخ 
بیکاری دانشــجویان و فارغ التحصیلان دانشــگاهی ۱۱.۸ درصد بوده است. 
این نرخ در مقایســه با ســال ۱4۰۱ یک و یک دهم واحد درصد کاهش یافته 
امــا هنــوز از میانگیــن نــرخ بیکاری کل کشــور در ســال ۱4۰۲ که حــدودا ۸.۱ 
درصــد بوده،  بالاتر اســت. به بیان ســاده تر، بیکاری افــرادی که تحصیلات 

دانشگاهی دارند، شدیدتر از بیکاری کل اقشار جامعه است.
نــرخ بیــکاری، یکــی از کلیدی ترین شــاخص های بازار کار اســت که نشــان 
می دهد چند درصد از افراد فعال در بازار کار، شغل ندارند. منظور از افراد 
فعال نیز جمعیتی از کشــور اســت که به صورت شــاغل یا بیکار در بازار کار 
مشــارکت دارند. مهم ترین نکته در تعریف نــرخ بیکاری، توجه به ماهیت 
واژه ی »بیکار« اســت. تنها افرادی تحت این عنوان قرار می گیرند که شغل 
ندارنــد امــا یــا متمایــل به یافتــن کار هســتند و یا دنبــال شــغل می گردند. 
بنابرایــن، بیکارانــی که به طور کلی از یافتن شــغل ناامید شــده اند در زمره 

بیکاران قرار نمی گیرند.
داده هــای مرکز آمار حاکی از آن اســت که بیــن مقاطع مختلف تحصیلی، 
بالاتریــن نرخ بیــکاری مربــوط بــه دانشــجویان و فارغ التحصیــلان مقطع 
»کارشناســی« اســت. نرخ بیــکاری این گــروه از افراد نســبت به ســال ۱4۰۱ 
کاهش یافته اما همچنان نزدیک به ۱4 درصد است. به عبارت دیگر، از هر 
۱۰۰ نفری که دانشجو یا فارغ التحصیل کارشناسی است، ۱4 نفر بیکار است. 
در مقابــل، کمترین نرخ بیــکاری بین مقاطع تحصیلی ۲.۸ درصد بوده که 
مربــوط به دانشــجویان و فارغ التحصیلان »دکتری و مقاطع بالاتر« اســت. 
ایــن نرخ در ســال ۱4۰۱ برابر با ۳ درصد بوده اســت. بیکاری دانشــجویان و 
فارغ التحصیلان مقاطع کاردانی و کارشناسی ارشد نیز به ترتیب ۹.6 درصد 

و ۸.۷ درصد است.
این شــواهد می تواند نشــان دهنده این مسئله باشــد که هم اکنون، نیاز بازار 
کار ایــران بیش تــر معطوف بــه نیروی کار خیلــی ماهر یا نیــروی کار خیلی 
ســاده اســت. به عبارت دیگر، پایین تــر بودن نرخ بیکاری بین دانشــجویان 
و فارغ التحصیــلان کاردانــی و دکتــری نســبت به مقطع کارشناســی نشــان 
می دهــد کــه در حال حاضر، بــازار کار احتمــالا نیاز کمتری بــه نیروهایی با 
مهــارت متوســط دارد و عمــده موقعیت های شــغلی مناســب افــرادی با 

تخصص خیلی بالا یا کارمندان و کارگران ساده است.

مرکز آمار ایران از بیکاری دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاهی چه می گوید؛

جولان لیسانسه های بیکار در اقتصاد ایران 

شــورای عالــی بیمــه در جلســه خــود 
بــا هــدف بهبــود فضــای کســب و کار 
بنگاهــداری  در  مداخلــه  کاهــش  و 
مؤسســات بیمــه و همچنیــن رعایت 
حقــوق مالکیت و حاکمیت شــرکتی؛ 
پــس از بحــث و بررســی در خصوص 
مبانی، تجربیات جهانی و چالش های 
اداره کنندگان  موضوع صلاحیت های 
موسســات بیمه؛ اعمال شــرط ســنّی 
برای مدیران ارشــد شرکت های بیمه 
موضــوع آیین نامــه احــراز صلاحیت 
حرفــه ای کارکنان کلیــدی و عملیاتی 
مؤسســات بیمه را مورد بازنگری قرار 

داد.
بــه گــزارش اداره کل روابــط عمومــی 
بیمــه مرکــزی، شــورایعالی بیمــه در 

بــا هــدف رعایــت حــق  ایــن جلســه 
مالکیت سهامداران مؤسسات بیمه و 
تسهیل شرایط حفظ و جذب سرمایه 
از  بهره گیــری  بــا  بیمــه؛  صنعــت  در 
بــه  مربــوط  بین المللــی  تجربیــات 
حرفــه ای  صلاحیــت  احــراز  شــرایط 
مدیران مؤسسات بیمه اصلاحاتی در 
خصوص سقف ســنّی مدیران ارشد و 
دامنــه افراد مشــمول تصویب کرد که 
بر اســاس آن تعیین شرط سنّی برای 
اعضای هیئت مدیره مؤسسات بیمه 
بــه تصمیــم ســهامداران آنهــا واگذار 
شــد و مقــرر گردید در فرآیند بررســی 
صلاحیت ها، شــرط ســنّی صرفاً برای 
مدیرعامــل و قائم مقــام وی اعمــال 
شــود. بر اســاس این مصوبــه حداکثر 

ســنّ متصدیــان ســمت مدیرعامل و 
قائم مقام مدیرعامل ۷4 سال خواهد 

بود.
در این جلســه همچنین اعضای شورا 
خواســتار برنامه ریزی دقیــق و مدون 
توســط شــرکت های بیمــه بــه منظور 
دانــش  انتقــال  و  پــروری  جانشــین 
انباشــته نیروی انســانی پیشکســوت و 
باتجربــه به مدیــران جوان، بــا انگیزه 
و تحول خــواه صنعت بیمه با نظارت 
و هدایــت بیمــه مرکــزی شــدند و بــر 
بهره گیــری از جوانان توانمند و خلاق 
در کنار ســرمایه انســانی با تجربه این 
صنعت توسط ســهامداران و اعضای 
هیات مدیره شــرکت های بیمه تأکید 

کردند. 

در راستای بهبود فضای كسب و كار و كاهش مداخله در بنگاهداری 
شركت های بیمه انجام شد؛

بازنگری در شرایط احراز صلاحیت حرفه ای 
مدیران ارشد مؤسسات بیمه

بیمه

در تداوم حمایت از شرکت های دانش بنیان امضا شد؛
تفاهم نامه همکاری بانک سینا و صندوق 

نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری

بانک

با هدف افزایش تعاملات و تداوم حمایت از شــرکت های دانش بنیان، بانک ســینا و 
صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری تفاهم نامه همکاری امضا کردند.

به گزارش روابط عمومی بانک سینا، علی ابدالی، مدیرعامل بانک سینا، در این مراسم 
با اشاره به همکاری و مراودات خوب بانک سینا با صندوق نوآوری و شکوفایی گفت: 
بانک سینا علاوه بر نگاه اقتصادی، نگاه ارزشی هم به ارائه خدمات مالی_ بانکی دارد 
و علاقمند اســت تسهیلات ارائه شده به شرکت ها خصوصا شرکت های دانش بنیان 

مؤثر واقع شود و سهم این شرکت ها در تولید ناخالص داخلی کشور ارتقاء یابد.
مدیرعامــل بانــک ســینا تصریــح کرد: بانک ســینا بــه لــزوم حمایت از شــرکت های 
دانش بنیان و نقش آفرینی مهم این شــرکت ها در روند رشــد و توسعه اقتصاد کشور، 

اعتقاد راسخ دارد.
محمدصــادق خیاطان، رئیــس هیأت عامل صندوق نوآوری و شــکوفایی نیز در این 
مراســم با اشــاره به بیانات رهبر معظم انقلاب اســلامی در حمایت از شــرکت های 
دانش بنیان، یادآور شــد: امیدواریم در قالب همکاری مشــترک با بانک خوب ســینا، 
اتفاقات مطلوبی در حوزه توسعه دانش  بنیان ها و تسهیل ضمانت ها و تعهدات رقم 

بزنیم.
در ایــن مراســم قائم مقام مدیرعامــل، معاون بانکــداری و مدیر بانکداری شــرکتی 
بانک سینا و عضو هیأت عامل و معاون پشتیبانی و توسعه منابع، معاون تسهیلات 

وتجاری سازی و ضمانت نامه صندوق نوآوری و شکوفایی حضور داشتند.
گفتنی است این تفاهم نامه در زمینه توسعه تعاملات فی مابین، تسهیل ضمانت و 

تأمین مالی و حمایت از شرکت های دانش بنیان امضا شد.

امروز در تقویم: مراسم نامزدي ثريا اسفندياري با محمد رضا پهلوی در كاخ مرمر انجام گرفت. )1329 ش(  l   درگذشت اديب متكلم ميرسيد شريف جرجاني )816ق( lمرگ "فرانسوا فوريه" فيلسوف و نظريه  پرداز فرانسوي )1837م(

مشکلات ادامه دار منع واردات پنل های خورشیدی و عدم تفکیک وظایف وزارت صمت و نیرو در این خصوص؛ 

هدر رفت تجدیدپذیرها در روزهای بحران انرژی
سایه برین 
روزنامه نگار

کشــور ایــران با وجــود داشــتن رتبــه دوم 
گازی منطقــه پــس از کشــور روســیه و دارا 
بــودن منابــع عظیــم معدنــی و موهبــت 
چهــار فصلــی بــودن، همچنان بــا بحران 
انرژی مواجه اســت. امــروز تقریبا از پیک 
بحــران تامیــن بــرق عبــور کرده ایــم و در 
شــش ماهــه دوم ســال، از بحــران گاز بــه 
فراوانی خواهیم شنید. اینکه چرا کشوری 
کــه روی نفــت و گاز نشســته و همــه نــوع 
منبــع انــرژی و ســوختی دارد بایــد بــرای 
تامیــن گاز مصرفــی خانه هــا بــه دردســر 
بیفتد، مفصل اســت و فصلــی جدا برای 
بررســی می خواهد. اما یکــی از دلایل این 
ناتوانی بی شــک تحریم هاســت. آنچه از 
تجهیزات و تکنولوژی در کشورهای دارای 
منابع موجود اســت، در کشور ما به اجبار 
وجود ندارد و اگرچه خود قادر به ساختن 
بخــش قابل توجهــی از آن ها هســتیم، با 
ایــن حال از شــواهد و قراین پیداســت که 
از آن بــه طــور شایســته و درخور اســتفاده 
نکرده ایــم. حــال اگــر در چنیــن شــرایط 
محدودیــت و فشــار، خود به عمد دســت 
خود را از بازارهای جهان و تکنولوژی های 
روز دنیا کوتاه کنیــم، در این زمینه مقصر 
اولیــم و تحریم ها هیچ نقشــی نــدارد. در 
ایــن  تجدیدپذیــر  انرژی هــای  خصــوص 
اتفاق افتاده اســت. در سال ۱۳۹۹، یعنی 
دو دولت قبل، طــی یک تصمیم عجیب 
کشــور  بــه  خورشــیدی  پنل هــای  واردات 
ممنوع اعلام شــد. ایــن تصمیم با هدف 
اتــکا بر تولیــد داخلــی در دســتور کار قرار 
گرفــت؛ همچــون خیلــی از تصمیم هــای 

دیگــر دولت هــا که با بســته بندی شــکیل 
و قابــل دفــاع بــه مــردم عرضه می شــود 
اما بطــن ماجرا هیچ منطقــی ندارد. این 
اتفاق زمانی افتاد که کشــور از منظر تولید 
پنل هــای خورشــیدی در اوج نبود و وقتی 
واردات ایــن پنل هــا ممنــوع شــد، گویــی 
سال ها در این زمینه به عقب افتادیم. آیا 
اینگونه نیســت که اگر قرار است به نیروی 
داخلــی کشــور تکیــه کنیم و تا حــد امکان 
متکی به خارج نباشیم، زمانی این اتفاق 
رخ دهد کــه حداقل توانایی جولان در آن 
زمینه را داشــته باشیم؟ وقتی ابزار و توان 
مثــلا تولیــد همیــن پنل های خورشــیدی 

در دســت نیســت، ممنوعیــت واردات به 
منظــور اتکای بــه نفس جز ســردرگمی و 
عقب ماندن نتیجــه دیگری نخواهد داد. 
مشــکل دیگر در این خصوص این اســت 
کــه مشــخص نیســت سیاســتگذاری های 
مربــوط به انرژی های تجدیدپذیر توســط 
وزارت صمــت انجام می شــود یــا وزارت 
اعضــای  و  انــرژی  حــوزه  فعــالان  نیــرو. 
انجمن هــا و تشــکل های مربــوط بــه آن، 
معمولا در این خصوص سردرگم هستند 
و برای پیگیری اموراتشان به نوعی از این 
وزارتخانــه بــه آن وزارتخانــه پــاس داده 

می شوند.

در این خصــوص »داوود مددی«، رییس 
هیــات مدیره انجمن انــرژی های تجدید 
پذیــر د دربــاره محدودیت هــای اعمــال 
شــده برای واردات پنل های خورشــیدی، 
در گفتگــو بــا خبرگــزاری بــازار گفــت: »از 
ســهمیه  دربــاره  تصمیم گیــری  گذشــته 
ارزی مربــوط بــه بخــش بــرق در وزارت 
همیــن  بــه  می گیــرد.  صــورت  صمــت 
دلیــل اولویــت توزیــع ارز بــه تامیــن مواد 
اولیــه کارخانجاتــی همچون کابل ســازی 
و مواردی از این دســته داده شــده اســت. 
چــرا به اعتقــاد آن هــا وزارت صمت باید 
پاســخ گــوی نیــاز تولیدکننــدگان بــوده و 

وزارت نیــرو خود باید حمایت و خواســته 
هــای نیروگاه هــای تجدید پذیــر را دنبال 
کنــد؟ با توجــه به اینکــه اختیــار توزیع ارز 
نیروگاه هــای تجدیدپذیر در اختیار وزارت 
صمــت بــود، اختصاص ســهمیه بــه این 
حوزه کاهــش پیدا کرد. حتی پیگیری های 
مــا بــه عنــوان انجمــن و نامه نگاری های 
بین وزیــر صمت و نیرو هم کار ســاز نبود 
و محدودیت هــا در اختصــاص ارز بــرای 
واردات پنل های خورشــیدی کارساز نبود. 
در نهایت انجمن طی جلساتی با شورای 
عالــی امنیــت ملی پیگیر حل این مســاله 
شــد. چرا که بروز مشــکل در این صنعت 
و کســری شدید برق تهدیدی بزرگ برای 
اقتصاد کشور محسوب می شود. به دنبال 
ایــن نشســت ها و جلســات قــرار شــده که 
معــادل ارز لازم برای ایجاد ۵۰۰ مگاوات 
تولیــد بــرق از ســایر بخش ها کســر شــده 
و صــرف واردات پنل هــای خورشــیدی و 
اینورتر مورد نیاز نیروگاه های تجدیدپذیر 

شود.«
وظایــف  تفکیــک  می رســد  نظــر  بــه 
حــذف  امــکان  حــد  تــا  و  وزارتخانه هــا 
بــرای  زمان بــر  اداری  بروکراســی های 
حــوزه  در  فعالیــت  و  ســرمایه گذاری 
تجدیدنظــر  و  تجدیدپذیــر  انرژی هــای 
پنل هــای  واردات  منــع  خصــوص  در 
خورشــیدی، باید در کشــوری کــه از حیث 
تامیــن گاز در نیمــه دوم ســال کمــی در 
گیــرد  قــرار  اولویــت  در  اســت،  مضیقــه 
مجمــوع  از  نگرانــی  یــک  حداقــل  تــا 
نگرانی هــای جامعه کم شــود. ابتــدا باید 
نیازهای ضروری و در اولویت رفع شــود و 
بعد در راستای آن به فکر افزایش اتکا به 

نفس و تولید داخلی باشیم.
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 معاون فنی و مهندسی اداره کل بنادر و دریانوردی 
سیستان و بلوچستان خبر داد؛

پیشرفت ساخت کریدور 
 لجستیک بندر شهید 

بهشتی چابهار
کریدور لجســتیک بندر شــهید بهشــتی )حد فاصل کمربندی جنوبی بندر 
چابهــار( یکــی از پروژه هــای اســتراتژیک این بندر اســت که با پیشــرفت ۹۵ 

درصدی در دست تکمیل قرار دارد.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی از سازمان بنادر و دریانوردی؛ 
هادی مومنی، معاون فنی و مهندســی اداره کل بنادر و دریانوردی سیستان 
و بلوچســتان، با اشــاره به روند اجرای پروژه کریدور لجســتیک بندر شــهید 
بهشــتی، اظهــار کــرد: کریدور لجســتیک بندر شــهید بهشــتی )حــد فاصل 
کمربندی جنوبی بندر چابهار( یکی از پروژه های استراتژیک این بندر است 

که با پیشرفت ۹۵ درصدی در دست تکمیل قرار دارد.
وی افــزود: تکمیــل ایــن پروژه موجب تســهیل تــردد و کاهش بــار ترافیکی 
مســیرهای منتهی به بندر شــهید بهشــتی، اتصال طرح توسعه بندر شهید 

بهشتی به شبکه راه اصلی و راه آهن سراسری کشور می شود.
به گفته معاون فنی و مهندســی بندر چابهار، افزایش ایمنی ســفر و کاهش 
تصادفات و همچنین تســهیل تردد و دسترســی بی دغدغــه عموم مردم و 
گردشــگران به پارک تفریحی و گردشــگری بهاران چابهــار از طریق زیرگذر 

صیاد، از دیگر امتیازات این راهگذر لجستیکی قلمداد می شود.
وی افزود: این پروژه شامل ۶ خط تندرو، ۲ خط ریل رفت و برگشت، ۲ خط 
کندرو شمالی، ۴ خط کندرو جنوبی و همچنین زیرگذر بلوار صیاد و ۴ کانال 
آبرو است که با اعتباری بالغ بر ۱۸ میلیون دلار از منابع داخلی سازمان بنادر 

و دریانوردی در دست اجرا و تکمیل است.
مومنی توضیح داد: بندر چابهار به دلیل قرارگیری در کریدورهای بین المللی 
و بهره منــدی از آب های عمیق اقیانوســی، یک بندر مهــم و راهبردی برای 
کشور است که ضرورت دارد به شیوه های مختلف حمل و نقل زمینی، هوایی 
و ریلی متصل باشد.معاون فنی و مهندسی بندر چابهار تأکید کرد: این پروژه 
با احداث بسترسازی، احداث جاده کریدور، احداث دیوارهای حایل شمالی 
و جنوبی، احداث زیرگذر به ســمت دریا بزرگ، نصب گاردریل ها و سیستم 
روشنایی و بسترسازی مسیر راه آهن، به پیشرفت ۹۵ درصدی رسیده است 
کــه طــی یک ماه آینده اتصال بندر شــهید بهشــتی به جاده اصلی و مســیر 
تردد عموم مردم به ســمت پارک بهاران از طریق زیرگذر بلوار صیاد مورد 

بهره برداری کامل قرار خواهد گرفت.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان خبر داد؛

کاهش تصادفات منجر به 
فوت در محورهای برون شهری 

مازندران
مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان مازنــدران از کاهش ۱۵ 
درصدی تصادفات منجر به فوت در محورهای برون شهری استان خبر داد.
بــه گــزارش پایــگاه خبــری وزارت راه و شهرســازی از مازنــدران، »حســن 
جهانیان«، مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مازندران گفت: 
تعداد تصادفات منجر به فوت استان در محورهای برون شهری در ۶ ماهه 
نخســت سال جاری نسبت به سال گذشــته، میزان ۱۵ درصد کاهش داشته 
اســت.وی افزود: علی رغم افزایش ســفر و تردد در محورهای برون شــهری 
اســتان، با اقدامات ایمنی صورت گرفته در این محورها تصادفات در ســال 
جــاری ۱۵ درصــد کاهــش داشــته اســت.مدیر کل راهــداری و حمــل و نقل 
جاده ای اســتان مازندران اقداماتی نظیر آشکارسازی و رفع بسیاری از نقاط 
پرحادثه، افزایش گشــت های راهداری و گشــت های نامحســوس جاده ای، 
ارتقای ایمنی حریم راه ها، هماهنگی بهینه با پلیس راه و سایر دستگاه های 
اجرایــی درگیر در زمینه ارتقای ایمنی ترددهای جاده ای و آموزش و ارتقای 
ایمنی تردد کاربران آسیب پذیر را از عواملی عنوان کرد که دستیابی به نتیجه 

یاد شده را محقق کرده است.
جهانیان اظهار امیدواری کرد: با بررسی دقیق عوامل وقوع سوانح رانندگی 
و ریشه یابی آنها و ارائه راهکارهای مؤثر، تشریک مساعی کلیه دستگاه های 
اجرایی و همچنین رعایت قوانین و مقررات توسط کاربران جاده ای، ضمن 
اســتمرار رونــد کنونی کاهش تصادفات، در مجموع ســال جاری نیز شــاهد 

کاهش آمار سوانح رانندگی در استان مازندران باشیم.

انتصاب  سرپرست معاونت 
 توسعه مدیریت و منابع 

شهرهای جدید
»احسان درویشی« طی حکمی از سوی »شهرام ملکی« به عنوان سرپرست 
معاونت توسعه مدیریت و منابع شرکت عمران شهرهای جدید منصوب 
شــد. از سوابق احسان درویشــی می توان به فرماندار شهرستان بانه ، مشاور 
و مدیرکل حوزە اســتاندار استانداری کردستان، شهردار ناحیه چهار منطقه 
۲۰ تهــران، شــهردار ناحیه ســه منطقه ۲۰ تهــران، مدیر بحــران منطقه ۲۰ 
تهران، مشاور رئیس ستاد تخصصی و امور مشاورین دبیر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، شــهردار فرون آباد پاکدشت، شهردار مومن آباد لرستان، 
عضویــت در باشــگاه پژوهشــگران جــوان و نخبگان دانشــگاه آزاد اســلامی 
کشــور اشاره کرد.وی با کسب عنوان شــهرداری برتر در حوزه شهرداری های 
الکترونیک کشــور در ســال ۱۳۹۳ و انتخاب توســط وزارت کشور و همچنین 
کســب عنوان مدیر نمونه شهرداری تهران در جشــنواره شهید رجایی سال 
۱۳۹۹ توانســت خدمات درخشانی را در عرصه بکارگیری فنآوری های نوین 
در مدیریت شــهری به شــهرداری ها عرضه کند.درویشی دانشجوی مقطع 

دکترای تخصصی جغرافیا و برنامه ریزی شهری است.

انتخاب بنیاد مسکن به عنوان 
مجری ساخت بناهای یادبود 

مشاهیر
در جلســه راهبــری همــکاری ســه جانبه که بــا حضور بنیاد مســکن انقلاب 
اسلامی، سازمان برنامه و بودجه و انجمن آثار و مفاخر فرهنگی ایران برگزار 
شــد، بنیاد مســکن به عنوان مجری ســاخت بناهای یادبود مشــاهیر کشور 
انتخاب گردید.در این جلسه در خصوص ساخت خانه فرهنگ و هنر داراب 
افسر بختیاری در استان چهار محال و بختیاری و همچنین ساخت بوستان و 
فرهنگسرای بی بی مریم اسد بختیاری در روستای قلعه تل استان خوزستان 
بحث و تبادل نظر شد. گفتنی است در این جلسه بنیاد مسکن استان های 

خوزستان و چهارمحال و بختیاری نیز حضور داشتند.

اخبـــاریادداشت

سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری از معرفی 
۸ ســایت فاقد مجــوز فروش بلیــت الکترونیکی 
به منظور انسداد به معاون دادستان و سرپرست 
دادســرای عمومــی و انقــلاب ویــژه فرودگاه های 

استان تهران خبر داد.
بــه گزارش پایــگاه خبری وزارت راه و شهرســازی 
از روابــط عمومــی ســازمان هواپیمایی کشــوری، 
جعفر یازرلو ســخنگوی این سازمان از معرفی ۸ 
ســایت فاقد مجــوز فروش بلیــت الکترونیکی به 
منظور انســداد به معاون دادســتان و سرپرســت 
دادســرای عمومــی و انقــلاب ویــژه فرودگاه های 

کــرد:  اظهــار  داد.یازرلــو  خبــر  تهــران  اســتان 
۸ســایت فاقــد مجوز فــروش بلیــت الکترونیکی 
نشــانی بــه  کشــوری  هواپیمایــی  ســازمان   از 
 www.ratasafir.ir، www.birjandair.com،
.۴-www.melatparvaz.ir www. Skyro۷۲
ir، www.mozhdehgasht.ir، www.flyabra.
بــه دلیــل   ir.www.ef۷۲۴ و  ir.ir، www.cf۲۴۷
نمایــش و فروش غیر قانونی بلیت هواپیما برای 
انسداد به معاون دادستان و سرپرست دادسرای 
عمومی و انقلاب ویژه فرودگاه های استان تهران 

معرفی شدند.

وی افــزود: بــا توجــه به ایــن که ســایت های فاقد 
مجوز با هدف شکل دهی بازار سیاه و عرضه بلیت 
در کانال هــای غیــر رســمی ایجــاد می شــوند، در 
راســتای جلوگیری از فعالیت اشخاص حقیقی و 
حقوقی که قصد انجام خدمات بند الف ماده )۱( 
آئین نامه هیئت وزیران و فروش بلیت هواپیما را 
دارند اما مغایر با مواد )۲( و )۳( آئین نامه مورد 
نظر عمل می کنند درخواست انسداد سایت های 
مذکور و نیز درگاه بانکی مورد استفاده به معاون 
دادستان و سرپرست دادسرای عمومی و انقلاب 
ویژه فرودگاه های استان تهران ارسال شده است.

مدیرکل فرودگاه های اســتان کرمان با اشــاره به 
پایان عملیات بهسازی سطوح پروازی فرودگاه 
ســیرجان، گفت: این پروژه فرودگاهی با بازدید 
میدانی نمایندگان ســازمان هواپیمایی کشوری 
و انطبــاق آن با مقررات صنعت هوانوردی هم 
اکنون در مرحله صــدور مجوز بهره برداری قرار 
گرفته است.به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و 
شهرســازی از روابط عمومی شرکت فرودگاه ها 
و ناوبــری هوایی ایران؛ علی جزینی زاده با بیان 
اینکــه پروژه بهســازی ســطوح پروازی فــرودگاه 
شــهدای ســیرجان اوایل ســال گذشــته از محل 
اعتبــارات شــرکت فرودگاه هــا آغاز شــد، اظهار 
کــرد: ایــن پروژه بــا پیگیــری و حمایــت کاپیتان 
نخجوانــی معــاون وزیــر و مدیرعامــل شــرکت 
فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران اواخر شــهریور 
ماه امســال به پایان رسیده و آماده بهره برداری 

کرمــان  اســتان  فرودگاه هــای  اســت.مدیرکل 
خاطرنشــان کرد: اجــرای این پــروژه عمرانی با 
اعتبــاری بالــغ بــر ۲۵۰۰ میلیارد ریــال  به پایان 
رسید و طول باند فرودگاه سیرجان نیز از ۳۷۰۰ 

متر به ۳۸۶۰ متر افزایش یافت.
وی افــزود: این پروژه با اجرای آســفالت عوامل 
پــروازی، نصب سیســتم روشــنایی و خط کشــی 
دریافــت  صــورت  در  پــروازی،  ســطوح  تمــام 
کشــوری  هواپیمایــی  ســازمان  از  لازم  مجــوز 
آمــاده بهره بــرداری و پذیرش مســافران حمل 
همزمــان  اینکــه  ضمــن  اســت؛  هوایــی  ونقــل 
 ۵۰۰ در  استریپ ســازی)  عملیــات  اجــرای 
هــزار مترمربــع( جهــت ارتقــای ایمنــی بیشــتر 
ایــن فــرودگاه تا پایان ســال جــاری ادامــه دارد 
پروازهــای  برخاســت  و  نشســت  در  مشــکلی  و 
هوایــی در فــرودگاه شــهدای ســیرجان نخواهد 

داشــت.مدیرکل فرودگاه هــای کرمــان تصریــح 
کــرد: پیــش از ایــن بــا توجــه بــه آســیب جــدی 
آســفالت ســطح بانــد ،ایجاد fod و وشــن زدگی 
همچنین وجود ترک هــای طولی و عرضی زیاد 
آســیب جدی به بانــد پروازی فرودگاه شــهدای 
ســیرجان وارده شــده بــود و هرگونــه نشســت و 
برخاســت پروازهــا در فرودگاه ســیرجان همراه 
بــا ریســک بــالا و آســیب جــدی بــه هواپیماهــا 
بــود. جزینــی زاده تاکید کرد: بــا تکمیل و اتمام 
ایــن پروژه خطــرات ایمنی پروازهــا در  فرودگاه 
ســیرجان حتی برای انجام پروازهای پهن پیکر 
برطرف شــده و هم اکنون نشســت و برخاســت 
هواپیماهــا پــس از صــدور مجوزهــای مرتبط از 
مبــادی ذیربط با رعایت تمام جوانب و ضوابط 
 مرتبط با ایمنی پروازهــا در این فرودگاه، آماده

 انجام است .

توســعه  و  ســاخت  شــرکت  مدیرعامــل 
زیربناهای حمل ونقل در بازدید از منطقه 
۲ آزادراه تهران-شــمال گفت: باند شرقی 
منطقــه ۲ آزادراه تهران-شــمال بــه طول 
۱۵.۵ کیلومتــر به عنوان یکــی از پروژه های 
اولویت دار کشــور اوایل ســال آینــده آماده 

بهره برداری می شود.
و  راه  وزارت  خبــری  پایــگاه  گــزارش  بــه 
تخصــص  مــادر  شــرکت  از  شهرســازی 
ســاخت و توســعه زیربناهــای حمل ونقل 
کشــور، خیرالله خادمی، معــاون وزیر راه و 
شهرســازی و مدیرعامل شــرکت ســاخت 
و توســعه زیربناهــای حمل ونقل کشــور از 
عملیات اجرایی بخش باقیمانده منطقه 
۲ آزادراه تهران-شمال بازدید کرد و گفت: 

در حــال حاضــر کارگاه هــای این ابــر پروژه 
اولویت دار آزادراهی کشــور فعال هســتند. 
تــلاش می شــود عملیــات اجرایــی بخش 
سازه ای و ابنیه فنی باند شرقی این منطقه 

به طول ۱۵.۵ کیلومتر تا پایان ســال جاری 
تکمیــل و پروژه در اوایل ســال ۱۴۰۴ آماده 

بهره برداری شود.
معــاون وزیر راه و شهرســازی در خصوص 

آخرین وضعیت اجرایی این منطقه اعلام 
تهران-شــمال  آزادراه  دو  منطقــه  کــرد: 
بیش از ۸۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد، 
حفاری تونل ها تکمیل شده است و بخش 
اعظمــی از اجــرای پل هــای مســیر نیــز به 

اتمام رسیده است.
خادمــی آزادراه تهــران- شــمال را یکی از 
پیچیده تریــن پروژه هــای راه ســازی کشــور 
دانســت و اظهار کــرد: بیــش از ۸۰ درصد 
منطقــه ۲ از داخل ۶۰ رشــته تونــل در باند 
رفت و برگشــت در مجموع به طول ۳۹.۲ 
کیلومتــر می گذرد و ۲۹ دســتگاه پل بزرگ 
در مجمــوع به طــول ۳.۶ کیلومتــر در این 
مســیر ۲۲ کیلومتــری احداث می شــود که 
نشــان دهنده صعوبــت عملیــات اجرایی 

و  راه  وزیــر  دارد.معــاون  آزادراه  ایــن  در 
شهرســازی اعتبــار موردنیاز برای ســاخت 
منطقــه ۲ آزادراه را ۲۹ هزار و ۲۵۰ میلیارد 
تومــان اعلام کــرد و گفت: تاکنــون ۱۴ هزار 
و ۵۵۰ میلیــارد تومــان در این پروژه هزینه 
شــده اســت و به منظــور تکمیــل عملیات 
باقیمانــده ۱۴ هــزار و ۷۰۰ میلیــارد تومان 
اعتبــار موردنیــاز اســت. وی ادامــه داد: از 
ابتدای ســال جــاری تاکنون ۳ هــزار و ۳۰۰ 
میلیــارد تومــان به صــورت نقــدی، اســناد 
خزانه اســلامی و تأمین قیر از سوی دولت 

به این پروژه تخصیص داده شده است.
خادمی همچنین تکمیل عملیات اجرایی 
تونــل البرز غربی با پیشــرفت فیزیکی ۳۳ 

درصد را بهار سال ۱۴۰۶ اعلام کرد.

مدیرعامــل راه آهــن گفــت: هزینــه هــای 
بــه  نســبت  ریلــی،  نــاوگان  نگهداشــت 
میانگیــن جهانــی، بالاتر اســت و با کمک 
فعــالان این حــوزه، بخشــی از این قیمت 

تمام شده، کاهش می یابد.
راه  وزارت  خبــری  پایــگاه  گــزارش  بــه 
»جبارعلــی  راه آهــن،  از  شهرســازی  و 
راه آهــن  شــرکت  مدیرعامــل  ذاکــری«، 
همایــش  در  ایــران  اســلامی  جمهــوری 
هفتمیــن دوره جایــزه ملــی نگهداشــت و 
مدیریــت دارایی های فیزیکــی ایران که در 
پژوهشــگاه صنعــت نفــت برگــزار شــد، با 
تســلیت شهادت سید حسن نصرالله سید 
الشــهدای مقاومت و تبریــک پیروزی های 
اخیر رزمندگان اســلام گفت: برگزاری این 
همایــش، حرکتی موثر بــرای ارتقای بهره 
وری ســازمان ها و ارزیابــی مجــدد بیرونی 

علاوه بر ارزیابی درونی سازمان ها است.
دســتگاه ها  محتــرم  مدیــران  افــزود:  وی 

خــود را در معرض ارزیابی قــرار می دهند 
و مســائل موجــود در فرایندهــای اجرایــی 
رقابتــی شــرکت  و در  را محــک می زننــد 
می کنند که آثار اقتصــادی خوبی برای آن 

دستگاه ها خواهد داشت.
مدیرعامــل راه آهــن ادامــه داد: در حــوزه 
حمــل و نقــل، اعــم از ریلــی، جــاده ای و 
هوایــی، مشــکلاتی وجــود دارد کــه غالباً از 
نرخ گذاری دولتی شــروع می شود و سقف 
ارائــه خدمــت بــرای فعــالان ایــن حــوزه 

مطرح می شود.
وی خاطرنشان کرد: راه آهن نیز نمی تواند 
از  را  قیمــت تمــام شــده خدمــات خــود 
مشتری دریافت کند به همین خاطر گاهی 
اوقــات، کمکــی در قالــب یارانــه از ســوی 

دولت ارائه می شود.
ذاکری بــر بازنگــری فرایندها تاکیــد کرد و 
گفت: یکــی از بخش هایی کــه باید به طور 
جــدی در حوزه زیربنا، خــط و ناوگان ریلی 

مدنظر قرار گیرد، کاهش هزینه های تولید 
و یا خدمات ارائه شده است و این موضوع 

نیازمند بازنگری فرایندها است.
وی با اشاره به اینکه هزینه های نگهداشت 
ناوگان ریلی در کشــور، نســبت به میانگین 
جهانــی، بالاتر اســت، افزود: نــاوگان ریلی 
بسیار فرسوده و عمر لکوموتیوها بالا است 
ضمن اینکه موضــوع تحریم ها و ظرفیت 
پایین تولید ناوگان در کشور نیز وجود دارد 
و ایــن موضوع موجب شــده با نگهداری و 
تعمیر و بازسازی ناوگان فرسوده، خدمات 

راه آهن ادامه پیدا کند.
معاون وزیر راه و شهرسازی ابراز امیدواری 
کــرد با کمک فعالان این حوزه، بخشــی از 

این قیمت تمام شده، کاهش یابد.
توانمندســازی مشــاورین فعــال داخلــی، 
تبییــن  و  مدیریتــی  ســامانه های  ارتقــای 
اثربخشی آن ها راهکارهای مدیرعامل راه 
آهن بــرای کاهش هزینه های نگهداشــت 

ناوگان ریلی در این همایش بود.
در اختتامیــه ایــن همایــش نیــز، ذاکــری 
هیئــت  رئیــس  و  راه آهــن  مدیرعامــل 
تعمیــرات  و  نگهــداری  انجمــن  مدیــره 
ایــران به همراه ســایر اعضــا هیئت مدیره 
ایــن انجمــن، جوایــز ایــن همایــش را بــه 

برگزیدگان بخش های مختلف اهدا کرد.

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری خبر داد؛

 معرفی ۸ سایت فاقد مجوز فروش بلیت
الکترونیکی برای انسداد

مدیرکل فرودگاه های استان کرمان:

 سطوح پروازی فرودگاه شهدای سیرجان آماده
بهره برداری است

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل خبر داد؛

پیشرفت فیزیکی منطقه دو آزادراه تهران-شمال

 مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن
 تاکید کرد؛

تقویت نظارت کیفی بر 
پروژه های نهضت ملی مسکن

هواپیماییزمینومسکن

 مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مســکن در نشست پیگیری 
آخرین وضعیت پروژه های نهضت ملی مســکن بر ضرورت 
نظارت کیفی بر عملکرد مشاوران و پیمانکاران پروژه ها در استان ها 

تاکید کرد.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن در نشست پیگیری آخرین 
وضعیت پروژه های نهضت ملی مســکن بر ضرورت نظارت کیفی 

بر عملکرد مشاوران و پیمانکاران پروژه ها در استان ها تاکید کرد.
به گزارش ســازمان ملی زمین و مســکن، مالکی با اشــاره به حجم 
بی ســابقه پروژه هــای آماده ســازی در کشــور گفــت: بــدون انجــام 
مطالعــات کیفی فــاز صفر، یک و دو هیــچ پروژه ای نباید در کشــور 
آغاز شــود. معاون وزیر راه و شهرســازی تشکیل کمیته های فنی در 
سازمان ملی زمین و مسکن با حضور اساتید دانشگاه در رشته های 
مرتبــط با پروژه هــای آماده ســازی را اقدامی قابل تقدیر دانســت و 
افزود: اینکه تمام پروژه ها باید به تایید این کمیته ها برســد، یکی از 

نقاط قوت طرح ها است.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن، همچنین در بخش دیگری 
از صحبت هایش به لزوم پیش بینی پیوست هزینه های آماده سازی 
و ســاخت هــر پــروژه پیش از شــروع آن اشــاره کــرد و توضیــح داد: 
پیش بینــی هزینه های هر پــروژه باعث نگرش منطقــی معقول به 
آن است و بدون در نظر گرفتن کامل هزینه های روبنایی و زیربنایی 
پــروژه ای کــه بــه متقاضی تحویــل داده می شــود شایســته و درخور 

نیست.
وی تصریــح کــرد: نباید برای اجــرای پروژه ها عجولانــه عمل کرد و 

مسائل کیفی را فدای کمیت کرد.

مدیرعامل شرکت راه آهن 
جمهوری اسلامی ایران:

 هزینه های
 نگهداشت ناوگان
 ریلی در ایران
 بالاتر از میانگین
جهانی است


